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دبیر کمیته علمی کشوری کرونا مطرح کرد

ضرورت واکسیناسیون 5 تا 11 ساله ها
دبیر کمیته علمی کشــوری کووید۱۹ در تشریح آخرین وضعیت انتشار سویه 
امیکرون کرونا در کشور، گفت: باتوجه به شیوع امیکرون در کشورهای جهان 
و در کشورهای اطراف ما از جمله در بحرین و کویت، به نظر می رسد که ما در 
چند هفته آینده شــاهد پیکی از امیکرون در کشور باشیم، لذا توصیه اعضای 
کمیته به صورت مصوب این بود که حتماً بر تزریق دوز سوم تأکید شود و این 
اقدام صورت گیرد. باتوجه به اینکه اکنون حدود ۹ میلیون نفر در کشور ما دوز 
ســوم را تزریق کردند، نیاز است که ۴۰ تا ۵۰ میلیون نفر دیگر وارد تزریق دوز 

سوم شوند و حتماً دوز سوم را تزریق کنند.
جماعتی ادامه داد: باتوجه به اینکه شیوع امیکرون در افراد جوانتر بیشتر 

است. بنابراین واکسیناسیون آنها از اهمیت خاصی برخوردار است.
بــه گزارش مهر، وی گفت: نکته دیگر این اســت کــه باتوجه به اینکه حدود 
۱۰ درصد جامعه ما در ســن ۵ تا ۱۱ ســال هستند، خود واکسیناسیون این افراد 
می تواند از ایجاد پیک و چرخش ویروس در جامعه جلوگیری کند. مطالعات 
کشــورهای دیگــر هم نشــان داده که اطفال، حــدود ۳۰ درصد بــر اثر امیکرون 
گرفتــار شــدند و یک ســوم اینهــا در بیمارســتان ها بســتری شــدند. باتوجــه به 
محدودیت تخت های آی ســی یو در کشور ما برای اطفال، این موضوع یکی از 
مواردی اســت که اگر مدارس باز شــوند اما واکسن در این سنین تزریق نشود و 
این افراد گرفتار شده و خدایی نکرده نیاز به آی سی یو داشته باشند، در کل کشور 
می تواند یک بحران ایجاد کند. به همین دلیل ضرورت واکسیناســیون ۵ تا ۱۱ 
سال باز هم مورد تأکید کمیته علمی قرار گرفت. نکته دیگر این است که باتوجه 
به اینکه امیکرون در کشورمان تقریباً دارد شیوع پیدا می کند و در دو تا سه هفته 
آینــده به احتمال زیاد به پیک خودش می رســد، کمیته علمی در نظر گرفت 

که حتماً بحث بازگشایی مدارس و دانشگاه ها به تعویق بیفتد و این بازگشایی 
انجام نشود تا دو سه هفته آینده مشخص شود که در کجای کار هستیم. 

وی دربــاره تعداد مبتلایان به امیکرون در کشــور تــا کنون نیز گفت: طبق 
گزارش هــا بر اســاس آزمایش های انجام شــده حــدود ۵۰۰ بیمــار را گزارش 
کردنــد کــه بــر اســاس آزمایش هایی اســت کــه در آزمایشــگاه های ما اســت  
تقریباً ۲۷ درصد از کل تســت هایی که انجام شــده در هفته گذشــته، مربوط 
به امیکرون بوده اســت که نشان می دهد در عرض یک هفته اینقدر افزایش 
یافته که می تواند در چند هفته دیگر به پیک خودش برسد. جماعتی با تأکید 
بر لزوم واکسیناسیون آنفلوانزا نیز گفت: یکی از مواردی که کمیته علمی روی 
آن تأکیــد دارد، این اســت که حتماً واکســن آنفلوآنزا در افــراد پرخطر تزریق 
شــود. زیــرا اکنون تعــدادی از افرادی که در بیمارســتان ها با عنــوان امیکرون 
بســتری شدند و حتی در آی سی یو بودند، مبتلا به آنفلوآنزا بودند. بنابراین 

لزوم تزریق واکسن آنفلوانزا هم مورد تأکید کمیته علمی قرار گرفت.
ë کدام واکسن کرونا برای کودکان ۵ تا ۱۱ سال مجوز می گیرد؟

رئیس انســتیتو پاســتور ایران در پاســخ به اینکه کدام واکســن برای تزریق به 
کودکان ۵ تا ۱۱ ســال علیــه کرونا مجوز دریافت می کند، گفت: واکســن تولید 

شده این مرکز احتمالاً تا پایان ماه مجوز تزریق دریافت خواهد کرد.
علیرضا بیگلری در گفت وگو با ایسنا، با اشاره به اینکه مطالعات سازمان 
غذا و دارو روی واکسن پاستوکووک را برای گروه سنی ۲ تا ۱۸ سال مورد تأیید 
قرار داده است، گفت: طبق تصمیم سیاستگذاران ارشد بهداشتی کشور، این 
نوع واکسن در حال حاضر برای گروه سنی ۱۲ تا ۱۸ سال قابل مصرف است، 
در حالی که علاوه بر بالغین مجوز جهت تزریق  واکسن برای کودکان ۲ تا ۱۸ 

سال  دریافت شده است.
وی افزود: هم اکنون کمیته فنی واکســن برای ســنین ۵ تا ۱۱ سال موافقت 
خود را اعلام کرده اســت و منتظر بررسی های بیشتر هستیم تا در ستاد کرونا 
مجــوز را بــرای این گروه ســنی دریافت کنیم که در این صورت پاســتوکووک، 
تنها واکسن ایرانی است که برای گروه سنی فوق مجوز تزریق را دریافت کرده 

است؛ البته واکسن سینوفارم که واکسنی وارداتی است این مجوز را دارد.
رئیس انســتیتو پاســتور ایران یادآور شد: قطعاً واکســن پاستوکووک برای 
سنین ۵ تا ۱۱ سال تصویب خواهد شد و احتمال می دهیم که حداکثر تا پایان 

این ماه تصمیمات لازم در این خصوص اتخاذ شود.
ë فاصله تزریق دوز دوم و سوم واکسن ها، یک ماه شود

عضو کمیته علمی کشــوری مبارزه با کرونا با هشــدار نسبت به روند افزایشی 
ســویه امیکــرون کرونــا در کشــور و اهمیــت تزریــق دوز ســوم واکســن، گفت: 
لازم اســت فاصله بین دوز دوم و ســوم واکســن را کاهش دهیم و به یک ماه 
برســانیم تا افراد زودتر بتوانند دوز ســوم را تزریق کنند؛ زیرا شــاید فرصتی تا 

موج امیکرون نداشته باشیم.
به گزارش ایسنا، دکتر پیام طبرسی در حاشیه جلسه کمیته علمی کشوری 
کرونا، گفت: ما در کمیته علمی تصمیمات علمی را گرفته و ستاد ملی برای 
اجرای آنها تصمیم گیری می کند. واقعیت این اســت که خطر امیکرون بیخ 
گوش ماســت. در کشــورهای اروپایی، امریکایی، کشــورهای اطــراف ما مانند 
بحریــن، کویــت و.. . که گزارش شــده تعداد موارد بالای ۹۰ درصد نســبت به 
چنــد مــدت قبل افزایش پیدا کرده اســت که نشــان می دهد امیکــرون به ما 
نزدیک اســت. وی افزود: گزارشــات در خود ایران و در مواردی که تست شده 
متأسفانه آمار امیکرون در تست های انجام شده، رو به افزایش بوده و باتوجه 
به خصوصیات این ویروس که اگر شروع به افزایش کند، مواردش به صورت 
تصاعدی بالا می رود، بنابراین طی دو تا ســه هفته آینده ممکن اســت که با 

پیک مواجه شویم.
وی گفــت: بــرای اینکه کمتر دچار مشــکل شــویم، ســه نکته عمــده باید 
رعایــت شــود؛ اول تأکیــد مجدد بــر رعایــت پروتکل هــای پیشــگیرانه مانند 
استفاده از ماسک، رعایت فاصله گذاری فیزیکی و... که می تواند به جلوگیری 
از گســترش بیمــاری کمــک کند. دوم تزریق دوز ســوم واکســن اســت، اکنون 
بیــن افرادی که دو دوز یا یک دوز تزریق کردند با کســانی که دوز ســوم تزریق 
کردنــد، فاصلــه زیادی داریم. به طــوری که ۱۰ میلیون نفر دوز ســوم را تزریق 
کردند و ۴۰ تا ۵۰ میلیون دوز عقبیم. امروز در کمیته علمی بحث شد که اگر 
امکان پذیر باشد، ما فاصله بین دوز دوم و سوم را کاهش دهیم و به یک ماه 
برســانیم تا افراد زودتر بتوانند دوز ســوم را تزریق کنند. زیرا شــاید فرصتی تا 
موج امیکرون نداشــته باشــیم. طبرسی گفت: موضوع دیگری که بحث شد، 
افزایش قدرت تســت اســت. زیرا اکنون بیماری های ویروســی دیگری مانند 
آنفلوانــزا در جامعــه در حــال چرخش اســت و راه اینکه بتوانیــم افراد دچار 
کرونا را شناسایی کنیم تا بتوانند خودشان را قرنطینه کنند، انجام تست است. 

باید میزان تست مان را هم افزایش دهیم.
وی گفــت: امیــد ما این اســت که با رعایتــی که مردم انجــام می دهند در 
اســتفاده از ماســک و تسریع تزریق دوز ســوم واکسن، بتوانیم شــدت موج را 
کاهــش دهیم. اما اینکه مواردمان در دو - ســه هفتــه آینده افزایش می یابد، 
واقعیتی است که با آن مواجهیم. اگر وارد یک پیک شویم که وسعت زیادی 

داشته باشد، باید قدرت تست مان افزایش یابد.

http://irannewspaper.ir
editorial@irannewspaper.ir

 دوشنبه 20 دی 1400 
 سال بیست و هفتم

 شماره 7820

حمله سایبری به نوجوانان
»ایران« از سوءاستفاده از کودکان و نوجوانان در فضای مجازی گزارش می دهد

هفته گذشــته رئیس مرکز تشــخیص و 
پیشــگیری از جرایم سایبری پلیس فتا 
در مورد سوءاستفاده ها و کلاهبرداری ها 
از کــودکان و نوجوانــان در ســایت های 
درج آگهی بــه کاربران فضازی مجازی 
هشــدار داد و گفت: »مجرمان سایبری 
از عــدم آگاهــی کــودکان و نوجوانان از 
نحوه صحیح استفاده از فضای مجازی 
اقدام به ایجاد معضلات و آسیب های 
اجتماعــی می کننــد.« ســرهنگ علــی 
رجبــی در گفت و گو بــا ایرنا با اشــاره به 
کمین مجرمان سایبری در سایت های 
خرید و فروش گفت: مجرمان سایبری 
در ســایت های واســط با هویت جعلی 
و بــا سوءاســتفاده از عــدم آگاهی هــای 
ســایبری کودکان و نوجوانان و اشــتیاق 
آنان برای خرید، اقدام به کلاهبرداری 

می کنند.
محمــد کشــوری کارشــناس فضای 
مجــازی در مورد خطرات ســایت های 
می تــوان  کــه  هشــدارهایی  یــا  آگهــی 
بــه نوجوانــان و جوانــان در خصــوص 
فضــای  از  اســتفاده  در  آگاهی رســانی 
مجــازی داد در گفت و گــو بــا »ایــران« 
توضیــح می دهد: در مورد اســتفاده از 
فضــای مجازی که شــامل ســایت های 
درج آگهــی هــم می شــود، بایــد گفت 
آســیب های ایــن فضــا فقــط مختص 
بــه جوانــان و نوجوانــان نیســت بلکــه 
آســیب های احتمالــی در ایــن زمینــه 
به دلیــل عــدم آگاهــی رســانی، تمــام 
می گیــرد.  بــر  در  را  جامعــه  اقشــار 
متأســفانه در ایــن زمینه فرهنگســازی 
در مورد اســتفاده از این سایت ها میان 
کاربــران رخ نــداده اســت. یــک زمانی 
در مباحــث رانندگــی یا اطلاع رســانی 
و فرهنگســازی در مــورد هــر چیزی که 
موجب می شد آسیب  به جامعه برسد 
آگاهی رســانی  ملــی  رســانه  طریــق   از 
در  آگاهی رســانی  ایــن  می شــد. 
قالب های مختلف مثل انیمیشن بود. 

امــا در بحــث فضــای مجازی بــا اینکه 
آســیب های موجــود چنــد برابــر دیگر 
مســائل است اما اطلاع رســانی در این 

موارد تقریباً صفر است.
او با اشاره به آگاهی رسانی به صورت 
ویــژه بــه کــودکان و نوجوانــان در مورد 
فرهنــگ اســتفاده از فضای مجــازی یا 
خطرات ســایت های آگهــی می افزاید: 
در مورد آموزش و فرهنگسازی در مورد 
حضور و فعالیت در ســایت های آگهی 
یا در کل فضای مجازی دو مسأله حائز 
اهمیت است؛ یک والدین هستند و دوم 
پلتفرم های ســرویس دهنده بــه افراد. 
نقش مهم تر را اما حاکمیت و مسئولان 
امــر در این مــورد ایفا می کننــد. ما باید 
شــرایطی را فراهــم کنیــم که اســتفاده 
از کــودکان و نوجوانان شــامل مقرراتی 
سختگیرانه تر شــود؛ مثلًا از جنبه خرید 
آگهــی  درج  ســایت های  در  فــروش  و 
و... همــان طــور که می دانید کــودکان و 
نوجوانان نمی توانند ســیم کارت داشته 
باشــند یا شــماره تلفن همراهی به نام 
خود ثبت کنند، ولی در عمل می بینیم 
کــودکان و نوجوانان براحتی به داشــتن 
تلفــن همــراه و ســیم کارت دسترســی 
دارنــد. این دسترســی را عموماً والدین 

فراهم می کنند.
آگاهــی  عــدم  مــورد  در  کشــوری 
والدین در مورد در دسترس قرار دادن 
تلفن همراه به فرزندان خود می گوید: 
والدین بدون آگاهی از خطرات موجود 
در فضای مجازی ســیم کارت یا گوشی 
همــراه را در اختیار فرزنــدان خود قرار 
می دهنــد. در عیــن حــال ســایت های 
خریــد و فــروش نیز بایــد تمهیداتی را 
در ایــن مورد بیندیشــند. البتــه اگر پدر 
و مــادر هــم بخواهنــد کاری از دســت 
ایــن پلتفرم ها ســاخته نیســت چرا که 
زمانــی که یــک بزرگســال کاربری خود 
را در اختیــار کودک و نوجوان قرار دهد 
عملًا کاری از دســت پلتفرم ها ساخته 
قابلیــت  پلتفرم هــا  کــه  چــرا  نیســت. 
ندارنــد.  را  کاربــر  هویــت  تشــخیص 
بــرای جلوگیــری از این آســیب ها، هم 

والدین وهم  پلتفرم ها مکمل یکدیگر 
هستند. ضمن آنکه همان طور که ذکر 
شــد آگاهی والدین در این مورد بســیار 
پاییــن اســت یــا اصــلًا مطلع نیســتند. 
این باعث شــده کــودک براحتــی وارد 
سایت های خرید و فروش شود و اقدام 
بــه خرید یا فروش اجنــاس کند. طبعاً 
طبق قوانین و مقــررات برخورداری از 
حســاب یــا کارت بانکی بــرای کودکان 
ممکن نیســت. پس چگونــه کودکان و 
نوجوانــان بدون نظــارت از این ابزارها 
اســتفاده می کنند؟ پس قطعاً والدین 
بــدون آگاهــی کارت بانکی خــود را در 
اختیــار آنهــا قــرار می دهنــد. این عدم 
توجــه والدیــن بــه قوانیــن و مقــررات 
یــا حتــی فرهنــگ اســتفاده از فضــای 
مجــازی را نشــان می دهــد. از کــودکان 
بــدون  نمــی رود  انتظــار  نوجوانــان  و 
آگاهــی و آموزش به قدرت تشــخیص 
حتــی  و  یابنــد  دســت  کلاهبرداری هــا 
در شــرایط فعلــی و پیشــرفت فناوری 
انتظــار نمی رود حتــی بزرگســالان نیز 
در ایــن مــورد از ترفندهــای خــاص و 

پیچیده کلاهبرداران مطلع باشند.

مجــازی  فضــای  کارشــناس  ایــن 
در  آمــوزش  ضــرورت  بــر  تأکیــد  بــا 
مــورد فرهنــگ اســتفاده از شــبکه ها و 
در  مــا  می گویــد:  آنلایــن  ســایت های 
عمــل  ضعیــف  اطلاع رســانی  زمینــه 
انتظــار مــی رود رســانه ملــی  کردیــم. 
به عنوان فراگیر ترین رسانه با همکاری 
شــرکت های خصوصــی و پلتفرم های 
آنلایــن در ایــن زمینــه ورود کننــد. بــا 
زمینــه  در  مناســب  محتــوای  تولیــد 
اطلاع رســانی بــه کــودکان و نوجوانــان 
قطعاً بخش عمده ای از کلاهبرداری ها 
حــل می شــود. در عیــن حــال بخــش 
دیگــر بــه مراقبت های والدیــن مربوط 
می شــود و باید این مسائل را در تربیت 

فرزندانشان جدی بگیرند.
او در مورد استفاده از فیلترشکن ها 
و آسیب هایی که افراد نوجوان را در این 
زمینــه تهدید می کند، می گوید: یکی از 
آسیب های جدی ما در فضای مجازی 
این اســت کــه یکســری از پلتفرم هایی 
از  اســتفاده  حــال  در  مــا  جامعــه  کــه 
پلتفرم هــای  دســته  در  هســتند  آنهــا 
غیرمجاز و فیلتر شــده قــرار دارند. اگر 

این پلتفرم ها مختص مخاطب خیلی 
خــاص بود که تمایلی به دسترســی به 
آن نداشــتند شــاید مشــکل بزرگــی به 
وجــود نمی آمد. اما در حال حاضر ۸۰ 
الی ۹۰ درصد استفاده از فیلترشکن ها 
مختص سه پلتفرم است. دسترسی به 
این ســه پلتفرم باعث شده میلیون ها 
نفر اقدام به اســتفاده از فیلترشــکن ها 
از  بــه نحــوی قبــح اســتفاده  بکننــد و 
فیلترشــکن هــم در کشــور ما شکســته 
کــه  زمانــی  نتیجــه  در  اســت.  شــده 
افــراد بخصــوص نوجوانــان و کودکان 
دیگــر  کننــد  اســتفاده  فیلترشــکن  از 
مشخص نیست کاربر بعد از اتصال به 
فیلترشــکن به چــه پلتفرم هایی وصل 
شــده و در این زمینــه پیگیری ها تقریباً 
محتــوای  و  اســت  پیگیــری  غیرقابــل 
نوجوانــان  و  کــودکان  دســترس  در 
ایــن  در  منتشــره  آگهی هــای  حتــی  و 
مصــداق  کوچک تریــن  فیلترشــکن ها 
مشــکلات در این زمینه اســت. چرا که 
محتوای در دسترس بعد از استفاده از 
فیلترشکن ها بدتر از خود دسترسی به 

فیلترشکن هاست.

محمد کشــوری در مورد والدینی که 
کودکان خود را به ابزاری برای نمایش و 
به اصطلاح اینفلوئنسر می کنند و ظاهراً 
تحــت پیگــردی هــم قــرار نمی گیرند، 
می افزایــد: ایــن مصــداق کامــل و بــارز 
کودک آزاری محســوب می شود، مانند 
والدینــی که فرزندانشــان را با ســن کم 
بــه کار نامناســب وا می دارنــد. ایــن بــه 
نوعــی بدرفتــاری برابر با بدرفتــاری در 
فضــای واقعــی به شــمار می آیــد. البته 
در این آســیب ها قشــر خاصــی از افراد 
درگیر هســتند، ولی واقعیت این اســت 
که برخی والدیــن آگاهی کافی در مورد 
ندارنــد.  مجــازی  فضــای  از  اســتفاده 
بخشی از این مشکلات با آگاهی رسانی 
حل می شــود اما بخش دیگــر آن برای 
قشــر خاص حتی با آگاهی رســانی هم 
غیرقابــل کنتــرل خواهد بــود. در موارد 
غیرقابــل کنترل باید در ســطح قانونی 
وارد شــویم یعنی مواردی که به صورت 
بســیار حاد از کــودکان اســتفاده ابزاری 
می کننــد. گاهــی اوقــات این آســیب ها 
به یک کســب وکار بــرای والدین تبدیل 
می شــود که نیاز به ورود ســازمان هایی 
همچون بهزیستی است. این سازمان ها 
می توانند در ابتدا با تذکر و هشدار مانع 
افراط والدین شوند و اگر این سیاست ها 
پاســخگو نبود برخوردهــای جدی تری 

در این مورد می طلبد.
پایــان در مــورد قانونگــذاری  او در 
در مبحــث آســیب های کــودک آزاری 
ایــن  از  بخشــی  می گویــد:  آنلایــن 
آســیب ها به قانونگــذاری بازمی گردد 
و بخش دیگر نشــان می دهد ما در کل 
مسیر آگاه ســازی و فرهنگسازی را طی 
نکردیــم. البتــه فقــط بــا فرهنگســازی 
تمــام آســیب ها حــل نخواهد شــد اما 
بخــش زیــادی از معضــلات برطــرف 
خواهد شــد. بــرای مثال اگــر ۱۰۰ واحد 
مشــکل و معضــل در این حــوزه وجود 
بــا آمــوزش 4۰ درصــد آن حــل  دارد 
خواهد شــد و در مابقی مــوارد با وضع 
قوانین بازدارنــده می توانیم مانع بروز 

مشکلات شویم.

کارشناسان از ناکارآمدی طرح های ترافیکی تهران می گویند

وارونگی طرح های ترافیکی

زمزمه های تغییر طرح ترافیک دوباره 
بلنــد شــده اســت. ظاهــراً شــورایی ها 
خیز جدیدی بــرای طرح های ترافیکی 
یــا  »حــذف«  برداشــته اند.  تهــران 
»تعدیــل« فعــلًا در حــد یــک نظریــه 
مطرح شده است. به امسال می رسد یا 
نه؟ هنوز معلوم نیســت! نسخه جدید 
طــرح ترافیک اگرچــه حالا به شــرایط 
عادی بازگشــته اما اســتقبال مسافران 
از حمل ونقــل عمومــی هنــوز به پیش 
از کرونا بازنگشته است. آخرین آمارها 
حکایــت از حــدود یک میلیــون و ۳۰۰ 
هزار مســافر در مترو و یک میلیون نفر 
در اتوبــوس دارد. درحالــی که پیش از 
این آمار مسافران مترو و اتوبوس روی 
هم به حدود ۳ میلیون و 6۰۰ هزار نفر 

و بیشتر هم رسیده بود.
بــه گــزارش »ایران«، طــرح ترافیک 
پایتخــت طی تقریبــاً 4 دهه، ۲۰ اصلاح 
ســاختاری را پشت سر گذاشته اما آنچه 
این روزها دیده می شــود نسخه اصلاح 
شــده ســال ۹۷ طــرح »کاهــش انتشــار 
آلایندگــی« اســت. بر مبنــای این طرح 
کــه حــالا جایگزیــن طــرح زوج و فــرد 
شــده اســت، هزینــه ترددهــا به شــکل 
جدیدی محاسبه می شود. مبنای تردد، 
ساعت ورود و خروج خودروهاست. اما 
شورایی ها همین تردد مجاز و غیرمجاز 
را بهانــه تغییر طرح ترافیک آینده قرار 
داده اند. می گویند ورودی های غیرمجاز 
فقــط بدهی عــوارض به نامشــان ثبت 
پلیــس  جریمــه  از  خبــری  و  می شــود 
نیســت و البتــه ســهمیه ورودی ها هم، 
را  ترافیــک  طــرح  در  تــردد  وضعیــت 
پرحاشــیه کرده اســت. کرونــا اما تجربه 
خوبــی بــرای تغییــرات ترافیکــی بــود. 
رســیدن میــزان مســافران حمل ونقــل 
عمومــی به یک ســوم در برخــی روزها 
خودروهــای  بی رحمانــه  هجــوم  و 
شــخصی بــه قلــب تهــران نشــان داد 
که مــردم اعتقــادی به محــدوده طرح 
ترافیــک ندارنــد. جریمه های ســنگین 
تا حدودی بازدارنده اســت اما ســاختار 

طــرح ترافیــک بــا توجــه بــه پراکندگی 
ترافیــک در ســطح شــهر تهــران عملًا 
این طرح ها را بی اثر کرده است.»مردم 
بایــد از حمل ونقــل عمومــی اســتفاده 
میــری،  آقــا  محمــد  را  ایــن  کننــد.« 
عضو شــورای شــهر تهــران بــه »ایران« 
می گویــد. اما آیــا ظرفیــت حمل ونقل 
فعلی جوابگوی نیاز مســافران اســت؟ 
او می گوید:»اگــر ظرفیــت خودروهــای 
یابــد،  کاهــش  درصــد   5۰ شــخصی 
ظرفیت حمل ونقــل عمومی می تواند 
جوابگــوی ایــن 5۰ درصــد باشــد. الان 
دسترسی به حمل ونقل عمومی وجود 
دارد، چــون میــزان مســافران حتــی به 
قبل از کرونا هم نرســیده اســت، اما اگر 
رســید باید بــرای مــازاد آن فکــر کنیم. 
ممکن اســت در بعضی خطوط تراکم 
جمعیت بیشــتری داشــته باشــیم و در 
برخــی خطــوط کمتــر. این بــه معنای 
نفــی کمبودهــا نیســت. مــا الان ۱4۰۰ 
واگــن بــرای متروی تهــران کــم داریم. 
اگــر تا پایان ســال هــزار دســتگاه هم به 
اتوبوس های فعلی تهران اضافه کنیم 
بــاز از حالت نرمــال فاصلــه داریم.« او 
می گوید: »مــردم همچنان ترس دارند 
و یــا عــادت ندارنــد کــه از حمل ونقــل 
عمومی اســتفاده کنند. الان حدود ۳ تا 
4 میلیــون خودروی شــخصی داریم که 
همه فعال نیســتند. شــاید ایــن میزان 
خودرویــی که در تهران تــردد می کند با 
احتســاب پــلاک شهرســتان ها بیش از 
دو میلیــون خــودرو در روز باشــد. البتــه 
تردد آنها در روزهای پنجشنبه، جمعه 
و شــنبه با هــم متفاوت اســت.من فکر 
از  درصــد   4۰ تــا   ۳۰ حــدوداً  می کنــم 

خودروی شخصی استفاده نمی کنند.«
او بــا اشــاره بــه تغییــر در طرح هــای 
ترافیکی می گویــد: ما نمی توانیم هر دو 
طرح را به صورت کلی رد کنیم. چون در 
مقطعی و در مرکز شــهر حجم ترافیک 
را کنترل می کند و این ثابت شده است. 
الان در همه نقاط تهران ترافیک داریم، 
امــا منشــأ ترافیک، مرکز شــهر اســت و 
نمی توان ترافیک هر دو ناحیه را یکسان 
مقایســه کــرد. به هرحــال ایــن طرح ها 
مسکن هستند و نباید آنها را حذف کرد. 

باید یک طرح جایگزین داشــته باشیم. 
طرحــی کــه پشــتوانه قــوی کارشناســی 
داشــته باشــد، اما تا طرح جدید نیامده 
باید از همیــن طرح هــای قدیمی دفاع 
کــرد. البتــه کارگروهــی در شــورای عالی 
ترافیک و شــورای شــهر تشــکیل شده تا 
روی ایــن موضوع کار کننــد، اما هنوز به 

نتیجه قطعی نرسیده است.
ë !الزام های پر مسأله

وحیــد نــوروزی، کارشــناس محیط 
زیســت بــا طرح ایــن ســؤال کــه دقیقاً 
فلســفه اجــرای طــرح کاهــش آلودگی 
هــوا و ترافیــک چیســت؟ بــه »ایــران« 
می گویــد: »الان هر دو طرح زیر ســؤال 
تکنولــوژی  و  کیفیــت  چــون  اســت. 
خودروهــای الان نســبت بــه ۲۰ ســال 
قبــل بالاتررفتــه و در نتیجــه آلایندگی 
نســبتاً کمتــری دارنــد و اینکــه بگوییم 
معاینه فنــی خودرو بــه تنهایی )چون 
طــرح کاهش انتشــار آلایندگــی بر پایه 
آن طرح ریــزی شــده اســت( آلودگــی 
هــوا را کاهــش داده از نظــر مــن حرف 
درستی نیست. فکر می کنم ۸۰ درصد 
خودروهای مشمول معاینه فنی که در 
تهــران در حــال ترددنــد، معاینه فنی 
دارنــد. چون به هرحــال جریمه روزانه 
5۰ هــزار تومانی مــردم را مجاب کرده 
که به مراکز معاینه فنی مراجعه کنند، 

امــا آیــا آلودگــی هــوای تهــران کاهش 
یافته اســت؟ روزهای ســالم و ناســالم 
را باهــم مقایســه کنیــد. مــا امســال در 
هفته اول مهر 4 روز آلوده داشتیم، اگر 
با سال گذشــته مقایسه کنید در همین 
مــدت فقط یــک روز آلوده ثبت شــده 
اســت. اینهــا آماری اســت که شــرکت 
کنتــرل کیفیــت هــوا اعلام کــرده. پس 
ببینید نه تنها وضعمان بهتر نشده که 
بدتر هم شــده اســت. من فکر می کنم 
روی این طرح، بیش از حد بزرگنمایی 
شــده چــون خیلــی بدیهــی اســت کــه 
معاینــه فنــی خــودرو و طــرح کاهــش 
محدوده انتشــار نمی تواند بــه تنهایی 

آلودگی هوا را کنترل کند.«
از  »یکــی  می دهــد:  ادامــه  او 
اساسی ترین پایه های اجرای این طرح، 
نصــب فیلتــر دوده روی اتوبوس هــای 
شرکت واحد بود. با کمی تردید و البته 
بــا یک علامت ســؤال بــزرگ می گویم 
آیا یکی از اهــداف اصلی طرح کاهش، 
معرفــی و اجرای طــرح خرید و  نصب 
فیلتــر دوده برای اتوبوس های شــرکت 
واحد بوده یا منافــع عده ای، این طرح 
را به این ســمت برده است؟ به هرحال 
خریــد و واردات ۷-۸ هــزار فیلتر دوده 
ســالانه نمی توانــد بی منفعــت باشــد! 
از نظــر مــن عمــلًا ایــن طرح شکســت 

خورده چون به نتایجی که باید نرسیده 
اســت. ما باید فلســفه طرح ترافیک را 
به ســمت مدیریــت و کاهــش ترافیک 
ببریــم. مــا حتــی بــه کاهــش ترافیــک 
هم نرســیده ایم. چــون تضمینی برای 
پرداخت عــوارض طرح ترافیک وجود 
ندارد. من فکر می کنم درآمد ســازمان 
ترافیک از اجــرای طرح محدوده طرح 
ترافیک بشــدت کاهش یافتــه چون به 
واســطه دوربین هــای شــهرداری فقط 
پیامک ارسال و عوارض اعلام می شود 
را  خودشــان  کار  هــم  شــهروندان  امــا 
می کننــد و ترســی از ورود بــه محدوده 
ندارند. در نتیجــه قطعاً می توان  گفت 
طــرح  محــدوده  بــه  غیرمجــاز  ورود 
ترافیک بشــدت زیاد شــده است و باید 

فکر اساسی برای آن کرد.«
ë  طــرح تغییــر  بــرای  طرحــی  هنــوز 

ترافیک دریافت نکرده ایم
آیــا طــرح ترافیــک بــزودی تغییــر 
خواهد کرد؟ علی اصغر قائمی، عضو 
کمیســیون حمل ونقــل شــورای شــهر 
تهــران در پاســخ به این ســؤال به ســه 
مؤلفــه محدوده، ســاعت و نــرخ طرح 
ترافیــک اشــاره می کنــد و بــه »ایران« 
می گویــد کــه هــر نــوع تغییــری بایــد 
براســاس این سه مؤلفه باشد: »قاعده 
کار این اســت که شورای عالی ترافیک 

اگــر طرحــی هــم دارد ابتدا به شــورای 
شــهر می فرســتد تــا نظــر شــورا گرفته 
شــود. اما تــا الان هیــچ طــرح مکتوبی 
به ما ارسال نشــده است.« او می گوید: 
»مبنــای طــرح ترافیــک بــه حــدود 4 
دهــه قبل برمی گردد. اما شــرایطی که 
تهــران در ایــن ۳۰-۳5 ســال از نظــر 
حجم خودرو، آلودگی هــوا و ابزارهای 
فناورانــه تجربــه کرده، بســیار متفاوت 
با گذشــته اســت. الان مســیریاب ها به 
طــور دقیــق جریــان ترافیــک معابر را 
گزارش می کنند. بنابراین شــرایط الان 
می توانــد بــه مــا اجــازه دهد کــه طرح 
ترافیک پویا و به روزتری داشــته باشیم 
و هر روز براساس شرایط آن روز از نظر 
محــدوده و زمانبنــدی تصمیم گیــری 
کنیــم. الان به جــز محــدوده مرکــزی، 
و  ترافیــک در معابــر شــمالی، شــرق 
غرب هم بســیار ســنگین است. مسأله 
کرونــا  نیســت.  ترافیــک  فقــط  البتــه 
بخوبی نشــان داد که مــا باید در لحظه 

تصمیم گیری کنیم.«
کــه  می دهــد:»الان  ادامــه  او 
شــدت  حتــی  داخلــی  مســیریاب های 
نشــان  را  تهــران  نقطــه ای  ترافیــک 
می دهــد، بــا مشــارکت تعاملــی بیــن 
مردم و بخش خصوصی می توان روال 
بهتــری را جایگزین کــرد. البته ضعف 
نــاوگان حمل ونقل عمومــی جدی اما 
ظرفیت  آن هم بســیار محدود اســت. 
هــم اکنــون ۷۰۰ واگــن متــرو در صــف 
اورهال قرار دارند و حجم قابل توجهی 
از نــاوگان متــرو و اتوبوســرانی نیــاز بــه 
نوســازی دارد. درواقــع ظرفیت فعلی 
اتوبــوس و متــرو، فقــط جوابگــوی ۳۰ 
درصد نیاز تهران اســت. ما در تهران ۷ 
هــزار اتوبوس لازم داریم در حالی که ۲ 
هزار و 5۰۰ اتوبوس تقریباً فعال است. 
درســت اســت که مردم باید تشویق به 
اســتفاده از حمل ونقل عمومی شــوند 
امــا ایــن را هــم نبایــد فرامــوش کنیــم 
کــه ظرفیــت مــا از حــد مطلــوب هــم 
پایین تــر اســت. البته برای جبــران این 
از  هــم  را  قول هایــی  عقب ماندگی هــا 
دولــت گرفته ایم. ما نیز در شــورا آماده 

هر نوع مصوبه ای هستیم.«

حمیده امینی فرد
خبرنگار

محبوبه مصرقانی
خبرنگار
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